
Oświadczenie złożone 

przez senatora Andrzeja Kamińskiego 

na 29. posiedzeniu Senatu 

w dniu 4 listopada 2016 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra środowiska Jana Szyszki 

Szanowny Panie Ministrze! 

Stosownie do postanowień §3 projektu rozporządzenia ministra środowiska w sprawie szczegółowego 

sposobu selektywnego zbierania wybranych frakcji odpadów, które ma zostać wydane na podstawie delegacji 

ustawowej zawartej w art. 4a ustawy z dnia 13 września 1996 r. o utrzymaniu czystości i porządku w gminach 

(DzU z 2016 r. poz. 250): „Selektywnie zbiera się: 1) papier; 2) metale; 3) tworzywa sztuczne, w tym 

opakowania wielomateriałowe; 4) szkło; 5) odpady ulegające biodegradacji, ze szczególnym uwzględnieniem 

bioodpadów”. 

W §4 projektu rozporządzenia wskazano z kolei wymaganą kolorystykę pojemników/worków mających 

służyć do gromadzenia danych rodzajów odpadów wraz ze wskazaniem opisu, jaki powinien znajdować się na 

danym pojemniku/worku. Na mocy postanowień §7 projektu rozporządzenia ma ono wejść w życie z dniem 

1 stycznia 2017 r. 

Wreszcie zgodnie z treścią §6 projektu rozporządzenia: „1. Nieruchomości wyposaża się w pojemniki,  

o których mowa w §4, w terminie nie dłuższym niż 5 lat od dnia wejścia w życie rozporządzenia. 2. Pojemniki 

stosowane przed dniem wejścia w życie rozporządzenia oznacza się napisami, o których mowa w §4,  

w terminie nie dłuższym niż 6 miesięcy od dnia wejścia w życie niniejszego rozporządzenia”. 

Zgodnie z uzasadnieniem do wskazanego rozporządzenia przyjęty dotychczas przez niektóre gminy  

(w oparciu o obowiązujące od kilku lat regulacje ustawowe) system selektywnego zbierania odpadów 

komunalnych, bazujący na podziale odpadów na „suche” i „mokre”, nie daje finalnie dobrej jakości surowca. 

Wedle przekazanych mojej osobie informacji wejście w życie wskazanego rozporządzenia w obecnym 

brzmieniu będzie powodowało zaistnienie sytuacji, w których niektóre gminy, chcąc zapewnić zgodność 

utrzymania porządku i czystości z obowiązującym prawem, będą dążyły nie tylko do wprowadzenia 

stosownych zmian obowiązujących umów, których zakres w przypadku gmin, które uprzednio dokonały 

podziału jedynie na frakcje: „suche” i „mokre”, będzie niezwykle znaczący, co w konsekwencji spowoduje 

konieczność zasadniczego zwiększenia wynagrodzenia należnego wyłonionemu w przetargu wykonawcy, ale 

częstokroć też do rozwiązania tych umów. Powyższe z kolei będzie rodziło po stronie takich wykonawców 

określone roszczenia odszkodowawcze, których obowiązek uiszczenia przez gminy, stwierdzony nawet 

prawomocnym orzeczeniem, może powodować odpowiedzialność z tytułu naruszenia dyscypliny finansów 

publicznych. 

Mając to na uwadze, proszę o wskazanie, czy ministerstwo rozważało możliwość podjęcia stosownych 

kroków prawnych zmierzających do modyfikacji projektu rozporządzenia bądź też zapisów samej ustawy 

źródłowej, na mocy której bezwzględny obowiązek selektywnego zbierania odpadów z rozbiciem na 5 frakcji 

‒ tj. papier, metale, tworzywa sztuczne, w tym opakowania wielomateriałowe, szkło oraz odpady ulegające 

biodegradacji ‒ w odpowiednio oznaczonych, odrębnych pojemnikach, na mocy stosownych przepisów 

przejściowych, dotyczyłby jedynie nowych postępowań przetargowych na odbiór odpadów komunalnych  

od właścicieli nieruchomości bez konieczności wzruszania, rozwiązywania bądź modyfikowania uprzednio 

zawartych umów. 
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